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Zpráva o činnosti KČT – odboru Domažlice za rok 2024 

 

        Domažlický odbor Klubu českých turistů měl ke konci minulého roku           

106 členů. Během roku 2024 zemřela naše bývalá členka paní Anna Hojdová a 

Anna Zdeborová. Uctěme proto její památku povstáním a  minutou ticha.  
 

 Činnost domažlického odboru řídil 11 členný výbor, který  se scházel 

pravidelně vždy 1x měsíčně.   

 První akcí nového roku byl 1. ledna 2024  Novoroční výstup na 

Čerchov. Na vrchol vystoupalo tento den okolo 300 osob. Mezi hosty 

Novoročního výstupu  byli starosta Domažlic Stanislav Antoš, emeritní starosta 

Domažlic Ing. Miroslav Mach a emeritní ředitel Městských lesů Domažlice Ing. 

Jan Benda. Z bavorské strany to byl zemský rada Franz Löffler,  starosta 

Waldmünchenu Markus Ackermann, starosta Furth im Wald Sandro Bauer a 

novinář Karl Reitmeier. Přítomni byli poprve i oba ponocní z Waldmünchenu a 

Domažlic. 

 Na Čerchově se též uskutečnila celostátní charitativní sbírka pod názvem 

Novoroční čtyřlístek. Název proto, že cílem akce jsou čtyři dobré skutky. Jít na 

Nový rok na výlet, pozvat někuho ze svého okolí, poznat kus přírody a přispět 

potřebným. Výtěžek totiž jde  na vyznačení cest pro vozíčkáře a na bezbariérové 

úprsvy chat. V roce 2024 zde turisté akci věnovali  13.400 Kč.  Náš odbor tím 

byl 5. v celé České republice. Všem dárcům za to velmi děkujeme.  

    

 Nejčastějšími akcemi odboru byly turistické vycházky. Během roku 

2024 jsme  jich uspořádali 23 a účastnilo se jich 321 na turistů.  Vycházky 

připravili a vedli Anna Léblová, Marie Janutková, Miroslav Ryšánek, Petr 

Matějka, Marie Minaříková, Svatopluk Doubek, Kamila Beňušíková 

Angelovová, Alena Konopíková a Blanka Bartoňová.  
 

 21. února jsme uspořádali turistickou besedu ve studovně knihovny 

Boženy Němcové v Kulturním centru pivovaru Domažlice. Téma bylo 

promítání archívního videa s vyprávěním p. Zichové, matky zpěváka Karla 

Zicha a současně vnučky p. Vuršerové,  původní to majitelky penzionátu 

Krásnohorská v České Kubici. Vyprávěla o tom, jak na počátku 20. století 

vypadal a žil penzionát Krásnohorská. Dále byl na programu i krátký film z o 

masopustním veselí o Velikonocích roku 1948 na Čerchově.  
 

 Z dalších větších akcí roku 2024 se 6. dubna uskutečnilo  Odemykání 

České studánky.  Učastnilo se jej okolo 300 osob, z toho z Furthu přišlo na 70 

turistů.  Z hostů zde byli velvyslanec ČR v Peru Michal Sedláček, senátor 

Vladislav Vilímec, zastupitelka Plzeňského kraje Radka Trylčová, starosta 

Domažlic Stanislav Antoš, starosta Furth im Wald Sandro Bauer, ředitel 

Domažlických městských lesů Ing. Josef Forst, emeritní starosta Domažlických 
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městských lesů Ing. Jan Benda, starosta České Kubice Radek Gerberg a za 

Waldverein Furth im Wald předsedkyně Mariane Linsmeier. V Chodově se 

společné posezení  neuskutečnilo, protože zde probíhala charitativní akce na 

léčbu a rehabilitaci těžce nemocné dívky Aničky Babkové.  Akci finančně 

podpořilo Město Domažlice. 

 27. dubna jsme zorganizovali společnou vycházku s turisty z 

partnerského spolku Waldverein Furth. Pro 24 turistú z Furthu a 8 z Domažlic 

byla na programu dojednána komentované prohlídka slídové štoly Na kole a 

pak odpoledne vycházka na Baldov. Za péči a transport špatně chodících 

účastníků jsme dostali z bavorské strany poděkování.  

 1. května se pořádala Májová vycházka rodičů s dětmi.  Proběhla na 

tradiční trase velmi úspěšně s účastí 154 osob, z toho bylo 86 dětí. I tuto akci 

Město finančně podpořilo. Zásluhu na organizaci akce mělo 9 našich členů a 

místní skupina Junáka. 

 11. května jsme spolu se Spolkem Hindle uspořádali Zájezd a exkurzi s 

průvodcem do bývalého koncentračního tábora a na hrad Flossenbürk. Pak 

jsme navštívili i geografický střed střední Evropy v bavorské obci 

Hildweinsreuth nedaleko Flosenbürku.   

 8. června se naše členky účstnily Mezinárodního setkání turistů na 

stezce Českem v Prášilech. 

  

 13. července vedla Anna Léblová celodenní výlet na Šumavu v prostoru 

Javorné a 31. srpna připravila výlet  Marie Minaříková. Trasa byla vedena  z 

Rokyty  na Horskou Kvildu, Filipovu Huť na Modravu.  

  

 24. srpna se konalo  již 13. Setkání turistů na Čerchově, tentokrát za 

krásného letního počasí. Z hostů jsme přivítali předsedu Klubu českých turistů 

Plzeňského kraje Josefa Sýkoru, starostu Domažlic Stanislava Antoše a 

emeritního starostu JUDr Zdeňka Nováka. Vzácnou návštěvou byla i početná 

skupina 20 potomků Dr. Viléma Kurze, po němž je naše rozhledna 

pojmenována. Sjeli se z celé ČR, aby dodrželi tradici každoročního setkávání na 

tomto místě. Pozdně letní odpoledne obohatili chodskými písničkami členové 

souboru Haltravan z Klenčí pod Čerchovem a několik členů Národopisného 

souboru Postřekov. Při tom byl knížkou Čerchov, hora která spojuje oceněn Ing. 

Jan Kurz, který je duší tohoto srazu Kurzových potomků.     

 Tradiční Vzpomínková pěší pouť z Klenčí pod Čerchovem do Furthu  

se konala 21. září. Účastnilo se jí 75 turistů. Málo bylo účastníků zejména z 

české strany.  Pouť byla zakončena mší ve hřbitovním kostelíku ve Furthu a pak 

následovalo společné posezení v restauraci Postgarten.  Akci finančně podpořilo 

Město Domažlice. 

 Tento den se konaly také oslavy 100 let Klostermannovy chaty na 

Modravě. Oslavy  se zúčastnily i 3 naše členky. 
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 Dne 28. září  jsme pořádali tradiční akci pro děti pod názvem Toulky 

zlatem podzimu. Na 4 zastaveních trasy pod Vavřincem a Dmoutem děti i 

rodiče poznávali přírodniny jako plody a listy, ptáky a houby a seznámili se  se 

zajímavostmi okolo myslivosti.  V cíli u baseballového hřiště pak opékali vuřty. 

Pochodu se zúčastnilo 36  osob, z toho bylo 25 dětí. V cíli nám opět pomáhali 

domažličtí Junáci. Akci finančně podpořilo město Domažlice. 

  12. října jsme se účastnili turistické akce Sokola župy šumavské pod 

názvem Se Sokolem na kopečky. Tentokrát trasy směřovaly do okolí Přeštic.  

 2. listopadu jsme spolu se spolkem Hindle vedli vycházku po zaniklých 

obcích v pohraničí. Konkrétně z Pivoně přes Lysou, Starý Herštejn a Valtířov 

zpět do Pivoně.   

   

 32. ročníku tradiční turistické akce Zamykání České studánky se 9. 

listopadu  účastnilo okolo 250 osob, z toho z Bavorska bylo 40 turistů. Studánku 

zamykali předseda KČT Domažlice Petr Matějka a předsedkyně Waldverein 

Furth im Wald Marianne Linsmeier. Z hostů byl přítomen starosta Furth im 

Wald Sandro Bauer a starosta České Kubice Radek Gerberg. Občerstvení u 

Zelené chýše zajistily tradičně Domažlické městské lesy. Po ukončení akce u 

studánky se pokračovalo  posezením a obědem  v  Kulturním domé v Chodově.  

Účastníkům zde tradičněě zazpívali členové souboru Haltravan. Akci finančně 

podpořilo město Domažlice.    

 23. listopadu se konalo  Podzimní setkání turistů plzeňského kraje v 

Nepomuku. 8 našich členů přijelo autobusem spolu s turisty ze Kdyně a 4 

zvolili cestu vlakem. V místním kulturním domě bylo pak vyvrcholení celé 

akce. Zde byli oceněni  mezi jinými 3 naši členové - Marie Janutková, Marie 

Minaříková a Zdeněk Kadlec.   

 

Kromě jmenovaných akcí se naši členové zúčastnili i pochodů jiných odborů 

KČT. Byl to pochod Klatovský karafiát,  Staňkovský Nezmar,   Smyčka 

Radbuzy, Podzim pod Zelenou horou a Za Kdyni štíhlejší. 
Sezónu jsme uzavřeli společným posezením v restauraci Sokolský dům dne 3. 

prosince.  

 Ocenění činosti našich členů se dostalo 2. října na domažlické radnici 

při setkání aktivních seniorů domažlických spolků se starostou města 

Domažlice. Za Klub českých turistů zde byl oceněn instruktor značení Jozef 

Holub. Převzal pamětní list a drobný dárek.  
 

 Poděkování patří i účastníkům brigád. Byli to zejména Svatopluk 

Doubek, Stanislav Krátký a Kamila Beňušíková - Angelovová.                                                                                                                                                                                                                                                                                                                                

Celkem bylo na Čerchově odpracováno 9 brigád, což představuje 38 hodin 

práce. Týkalo se to oprav a nátěrů stojanů informačních tabulí, okenic, bočních 

dveří do verandy, šindelů na ochozu a opravy lavice od České studánky.    
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 Na Čerchově proběhla loni již 24. sezóna.  

Za rok 2024 navštívilo rozhlednu 10.011 osob. Celkem se od roku 2000  z  

Kurzovy věže  rozhlédlo 210.482  evidovaných platících turistů.  

  I v roce 2024 jsme pokračovali v opravách a v celkové údržbě věže a  

chaty. V plánu jsme měli rekonstrukci již nevyhovujících toalet v turistickém 

přístřešku. Na jaře jsme zažádali o dotaci Plzeňský kraj a byli jsme úspěšní. Na 

komletní rekonstrukci toalet a výměnu sádrokartonových podhledů v přístřešku 

na Čerchově jsme z 330.925  Kč obdrželi dotaci 150.000 Kč. Dalších 100.000 

Kč jsme získali z dotace obce Česká Kubice a zbytek 80.925  Kč jsme hradili z 

vlastních zdrojů. Místo původní  dřevěné podlahy na WC je podlaha betonová s 

dlaždicemi, původní umakartové stěny byly vyzděny a opatřeny obkládačkami, 

vyměněna svítidla a sanitární keramika. Totéž je i v předsíni toalet. Nově jsou 2 

umyvadla v předsíni, místo papírových ručníků je zde elektrický vysoušeč rukou 

a osvětlení na fotobuňku.  

 V hlavní místnosti chatky byly vyměněny sádrokartonové podhledy a 

svítidla. Prostředí útulny se tím velmi zlepšilo.  

Dále jsme se zaměřili na zlepšení venkovního prostoru a na zábavu pro děti. 

Opět jsme zažádali Plzeňský kraj o dotaci na Volnočasové aktivity pro rodiny 

před turistickou věží ne Čerchově a uspěli jsme.  Dotace z Krajského úřadu 

činila 50.000 Kč, my jsme uhradili 15.076 Kč. Před věží v prostoru pod 

turistickým altánem byla vybudována kuličková dráha z vyfrézovaných klád a 

opatřena prodejním automatem na dřevěné kuličky. Aby automat nehyzdil okolí, 

byl uměleckým řezbářem p. Pučelíkem skryt v pařezu tvaru turistické rozhledny. 

Atrakce je dětmi velmi oblíbená. Pro dospělé návštěvníky jsme obnovili 3 

informační tabule, které již nebyly čitelné. Protože historií se má zabývat 

expozice Města Domažlice, změnili jsme téma. První tabule je věnována rysům 

na Čerchově, druhá tabule je kreativní, jak se chovat či nechovat v lese a třetí je 

pro vášnivé fotografy. Selfíčka si mohou pořídit u fotopanelu z obrázkem 

rozhledny.  

Dále jsme nechali opravit obložení schodů při vstupu do verandy a svépomocí 

provedli brigádnicky řadu drobných oprav.  

 Protože padající námraza poškodila krytinu na střeše chaty, byla na 

opravu  povolána firma na výškové práce. Ta také provedla izolaci střechy na 

styku se zdivem věže, kudy do chaty zatékalo.   

 Na ochozu věže nainstalovala firma UNITED NETWORK dvě malé 

kruhové antény o průměru 40 cm pro signál internetu. Barevně byly antény 

sladěny s věží a stavbu tak opticky neruší.     

 

  Celkově nás opravy letos vyšly na 354 795 Kč.   Od roku 1999 to bylo   

6 424 329 Kč. 
 

 Ve vstupním prostoru ve verandě u věže máme umístěnou pokladničku 

pro dobrovolné příspěvky  veřejné sbírky.   Návštěvníci  na opravy turistických 
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zařízení věnovali loni 3 186 Kč.  Mimo to různí dárci věnovali na opravy 27 

043 celkově od roku 2000 to byly 2 723 717  Kč. Všem dárcům za jejich 

pomoc velice děkujeme. V horní nástavbě rozhledny je zveřejněn seznam dárců 

od roku 2.000 i seznam firem, které tu na Čerchově pracovaly. Expozice je 

doplněna archívními fotografiemi z nekončících oprav.  

   

  Do údržby patří i revize. Každoročně provádíme  revizi  všech  

práškových hasičských přístrojů. Firma Dohas provedla loňskou revizi opět 

sponzorským darem 738 Kč, za což ji velmi děkujeme. V roce 2024 proběhla 

úspěšně i revize  komínu. 
 

Staráme se ale nejen o Čerchov. V roce 2024 jsme do krajiny umístili další 

výhledové fotopanorama. Ke stávajícím výhledovým panoramatům na 

Čerchově, Baldově a na Vavřinci jsme po souhlasu obce Újezd umístili 

další panorama na vyhlídkovou plošinu na Hrádku pod pomníkem Jana 

Sladkého Koziny. Návštěvníkům to umožní lepší orientaci v terénu.   

 

  V turistickém skladu jsme měli přes 100 let starou sádrovou 

plastickou mapu Chodska, jednu z těch, které naši předchůdci na začátku 

20. století vvyvěšovali na nádražích po celém Československu. Aby se 

tento vzácný archívní předmět nepoškodil, předali jsme jej 13. 3. do 

trvalého uložení do Státního archívu v Horšovkém Týně. Další tato mapa 

je v současnosti umístěna v přízemí pavilonu domažlického gymnázia.  

Jejich kopie je stále i v našem turistickém skladu. Před lety byla vystavena  

v chodbě Městského kulturního střediska, ale po rekonstrukci prostor byla 

sejmuta. Pokud by byl zájem o její instalaci na Čerchově, mohla by i 

nadále sloužit veřejnosti. Zachycuje stav ve 20. letech 20. století a je 

zajímavé to porovnat se stavem současným.   

  

Do turistické činnosti patří i činnost značkařská. V roce 2024 bylo 

ve značkařském obvodu KČT Domažlice z 617,6 km  obnoveno značení 

turistických tras v celkové délce 204,6  km, což je přibližně 1/3. Byla 

provedena údržba stojanů a rámů, údržda směrovníků a další turistické 

informační prvky.  

O to se zasloužilo 23 aktivních značkařů. Zaškolených jich je 10, 

vedoucích značkařů také 10 a instruktoři značení jsou u nás 3. Značkování, 

osazování, instalaci a údržbě turistických informačních prvků věnovali 

celkem 1.113 hodin, z toho značkováním turistických tras 812 hodin.  

Všem za toto kvalitní značení děkujeme. Díky našim značkařům s 

propracovaným systémem značení v terénu nebloudíme. Stále ve značení 

turistických tras patříme ve světě k nejlepším.  
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  Na závěr mi dovolte poděkovat i všem, kteří Klub českých 

turistů podporují. Zejména je to Město Domažlice prostřednictvím 

vypsaných grantů.  Město nám poskytuje i příspěvek na pojištění Kurzovy 

věže, chatky a verandy,  účelovou dotací na úhradu vodného a stočného a 

účelovou dotací  na turistické akce.     

Městským lesům Domažlice děkujeme za tradičně výbornou 

spolupráci na mnoha turistických akcích, zejména u České studánky a 

Zelenova. 

Děkujeme i všem ostatním  příznivcům  za finanční podporu naší 

činnosti pro veřejnost, a to hlavně Plzeňskému kraji, obci Česká Kubice, 

městysi Klenčí pod Čerchovem a obci Pec pod Čerchovem.  

 Junáku Domažlice a baseballovému sportovnímu klubu Wolfs 

Domažlice děkujeme za spolupráci při organizování akcí pro děti a za 

pomoc se zajištěním cílového prostoru Májové vycházky a Toulek zlatem 

podzimu. Dobrou spolupráci máme i se Sokolem Domažlice, 

Waldvereinem Furth im Wald,  Hasičským záchranným sborem Domažlice 

a radioamatérským CB klubem.    

Všem  přeji  pevné zdraví a hodně hezkých  zážitků na turistických 

výletech v přírodě. 

V Domažlicích, 16. 1. 2025     Petr Matějka 


